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یکشنبه 1 خرداد 1401-  شماره 1020

 ذره بین

رفاه

اگر تا همین چند وقت پیش سخن از اعتیاد و طلاق 
و...  به عنوان مهم ترین »آسیب های اجتماعی« کشور در 
میان بود، اخیرا کارشناسان معتقدند امروزه »خشونت« و 
انواع آن در صدر آسیب های اجتماعی در کشور قرار گرفته 
است. خشونت در حقیقت یک نوع آسیب رسانی عمدی 
به هنگام افزایش فشارهای اجتماعی است که جنبه های 
متعدد جسمی، روحی، روانی و اجتماعی را در بر می گیرد. 
بسیاری از صاحبنظران خشونت را محصول شرایط نامساعد 

اقتصادی عنوان می کنند. 
وجود محدودیت و عدم دسترسی به فرصت های برابر در 
جامعه، هم از نظر اقتصادی و هم از نظر اجتماعی، همچون 
محرکی برای بروز رفتارهای تهاجمی عمل می نماید و انگیزه 
افراد را برای توسل به خشونت و اقدام به تهاجم بالا می برد. 
پدیده خشونت با مجموعه شرایط و عوامل به هم پیوسته ای 
در سطوح خرد، میانی و کلان از جمله میزان سن، تحصیلات 
و تعامل فرد با افراد و محیط های ناسالم، سابقه کیفری، 
مشکلات خانوادگی و فقر و نابرابری اقتصادی، تبعیض 
اجتماعی، نارسایی دستگاه های انتظامی و قضایی در اجرای 
عادلانه قوانین، عدم مقبول بودن قوانین کشوری در بین 
اجتماعات محلی، زورمداری و ضعف فرهنگ گفت وگو، 
رواج راه های سنتی اعمال مجازات، پذیرش و ترویج فرهنگ 
خشونت و اعمال تنبیه بدنی در نهادهای غیررسمی قومی 
و خانوادگی یا نهادهای رسمی چون مدرسه و نمایش 

فیلم های خشونت آمیز جنایی در رسانه ها مرتبط است. 
رواج  ما  در جامعه  میزان خشونت  روزبه روز  شوربختانه 
بیشتری می یابد و ما را به این نتیجه می رساند که در ایجاد 
یک همزیستی مسالمت آمیز و تحقق رفتار مدنی و زیست  
همدلانه به شدت دچار مشکل هستیم و جامعه ما نیز 
یک جامعه اخلاقی و عاری از خشونت نیست. خشونت به 
اشكال مختلف در جامعه و در میان گروه های سنی مختلف 
دیده می شود و عوامل اجتماعی، روان شناختی و محیطی 
مختلفی بستر ساز این امر است، اما ارائه راهکاری موثر و 
عملی برای برون رفت از این وضعیت لازم و ضروری است. 
یقینا در کنار مسائل اقتصادی که نقش معناداری در خشن 
شدن جامعه دارد، با توجه به مباحث آموزشی در سنین 
حساس رشد به نوجوانان و جوانان و همچنین خانواده ها، 
و توجه به بستر سازی رسانه ای و شهری در راستای ایجاد 
فضایی شاد و نشاط آور می توان از میزان روزافزون خشونت 

در جامعه کاست. 

همانطور که پیداست خشونت آسیب اصلی كشور به حساب 
می آید و متاسفانه اگر خشونت و خشم در جامعه افزایش 
پیدا کند، به تبع میزان نزاع و درگیری بین مردم نیز افزایش 
پیدا می کند. زمانی که در جامعه نابرابری اجتماعی وجود 
داشته باشد، منجر به بی عدالتی اجتماعی خواهد شد. 
بی عدالتی اجتماعی در واقع به نوعی شانس های پیشرفت 
افراد را مسدود می کند؛ وقتی این شانس های پیشرفت 
مسدود می شود، افراد احساس ناکامی می کنند و در نهایت 
همچنین  می کند.  بروز  به شکل خشونت  ناکامی  این 
افزایش  دلایل  دیگر  از  عذرخواهی  فرهنگ  کمرنگ بودن 
خشونت اجتماعی در سال های اخیر است. فاصله گرفتن 
از ارزش های دینی و فرو خوردن خشم نیز علل اصلی در 
بروز خشونت های اجتماعی هستند. همانطور که بیان شد 
علل خشونت و پرخاشگری می تواند مختلف باشد. از جمله 

عوامل اجتماعی فقر است. 
شرایط اجتماعی و اقتصادی نابسامانی و وضعیت آشفته 
زندگی افراد، منجر به ایجاد و شکل گیری فضای نومیدی و 
یاس در میان مردم می شود. در چنین شرایطی افراد خشونت 
را تنها راه رسیدن به خواسته ها و مطالباتشان می دانند. پس 
می توان اینطور نتیجه گرفت که با بروز ركود اقتصادی 
میزان جرایم و جنایت های خشونت آمیز افزایش می یابد. 
حضور افراد پرخاشگر در جامعه بی تردید سبب آسیب های 
اجتماعی بسیاری نظیر درگیری های فیزیکی، قتل، اعتیاد 
می شود. خشونت باید بطور سازنده مورد بهره برداری قرار 
گیرد. تربیت صحیح فرزندان؛ بهره گیری از فرهنگ تعامل و 
گفتگو، آموزش چگونگی رفتار در مقابله با خشونت گران از 
طریق کارگاه های آموزشی، دفترچه های راهنما، فیلم های 
سینمایی، سریال در کاهش خشونت و پرخاشگری موثر 

است.
از  وقتی  هستند،  یک زنجیره  مسائل اجتماعی  بنابراین 
بی تفاوتی اجتماعی صحبت می شود در کنار آن اعتماد 
می شود  مطرح  اجتماعی  امنیت  احساس  و  اجتماعی 
که سرریز این مسائل در آسیب هایی همچون خشونت 
و نزاع های دسته جمعی خود را نشان می دهد. در بحث 
پیشگیری از خشونت و نزاع های فردی و دسته جمعی، نباید 
تنها به ویژگی های فردی نگاه شود؛ بلکه باید به پایین بودن 
آستانه تحمل و مدارای اجتماعی افراد توجه شود. البته این 
پایین بودن آستانه تحمل و مدارای اجتماعی، ویژگی فردی 
نیست بلکه به دلیل مسائل اجتماعی است که میزان این دو 

مؤلفه بسیار مهم در افراد کاهش پیدا می کند.
می تواند  جامعه  در  خشونت  آخر؛ افزایش  سخن  اما  و 
دلایل فراوانی داشته باشد اما بخش مهمی از این مسئله 
به تضادهای فرهنگی در جامعه برمی گردد. به طور حتم با 
فرهنگ سازی در این زمینه باید در جهت کاهش این مهم 
قدم برداشت. زیرا بسیاری از افراد جامعه، قانون را خودشان 
نرسیده اند که دستگاه های  باور  این  به  و  اجرا می کنند 
وجود دارد که حق آنان را می گیرد که این مهم نیازمند کار 
فرهنگی است. همچنین برای کنترل خشونت و نزاع های 
دسته جمعی باید شاخص های امنیت در جامعه به درستی 
تبیین و مشخص شود، زیرا رابطه ای مستقیم بین حس 
امنیت در جامعه با کاهش خشونت وجود دارد. بی تردید 
برای کاهش خشونت تاثیر رسانه و آموزه های آموزش و 
پرورش را چه در زمینه افزایش مهارت های اجتماعی افراد 
و چه در زمینه آشنا شدن آنها با حق و حقوق قانونی خود 

نباید نادیده گرفت. 
البته امید است که آموزش و پرورش و رسانه در این زمینه 
کوشا تربوده و پذیرش بیشتری برای انتقادات موجود داشته 
باشند. همچنین شرایط جامعه نباید به گونه ای باشد که 
افراد جامعه نسبت به بروز خشونت و پرخاشگری تبدیل به 
مشاهده گران منفعل شوند. در نهایت از مسئولین انتظار 
می رود در جهت بهبودی شرایط اقتصادی، کاهش بیکاری و 
توزیع برابر ثروت و موقعیت های اجتماعی تلاش بیشتری 
کنند زیرا جامعه عصبانی و متشنج مستعد هر نوع جرم و 

کج رفتاری خواهد بود.

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا بویژه سردار »محمد 
بروجردی«  فرمانده قرارگاه حمزه سیدالشهداء)ع( که ۱ خرداد 

۱۳۶۲ به مقام شامخ شهادت نائل گشت را گرامی می دارد
خبر

حوادث و انتظامی

بحرانِ خروجِ کالاهای اساسی از مرز؛
اخطار آخر »فرمانده مرزبانی« به 

قاچاقچی های کالا!

بحران قاچاق کالا در سال های اخیر همواره یکی از معضلات 
جدی در کشور بوده است و ضررهای فراوانی به بخش های 
تولیدی و وارداتی کشور وارد کرده است. از طرف دیگر اقتصاد 
مقاومتی اصولی دارد که ورود این حجم بالای کالای قاچاق 
به داخل کشور امکان تحقق آن ها را مختل می کند. از این 
رو، یکی از موانعی که امروز در کشور بر سر تحقق عملی 
اقتصاد مقاومتی وجود دارد، قاچاق عمده کالا به کشور 
است، همچنین رهبر معظم انقلاب هم در خصوص مبارزه 
با کالاهای قاچاق و تقلبی تاکید دارند و یکی از محورهای 
دستورالعمل هشت ماده ای رئیس جمهوری در حوزه خودرو 

نیز در راستای مبارزه با کالاهای قاچاق و تقلبی بوده است.
اما روز گذشته سردار »احمد علی گودرزی« - فرمانده مرزبانی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران- اظهار کرد: در سه چهار سال 
آینده یک پدیده خوشایند و مبارک در بحث ارتقا برجک ها، ایجاد 
پاسگاه ها، جاده ها و مقررهای مرزی رخ می دهد و با اعتباراتی 
که مصوب شده است انسداد کامل مرزها انجام خواهد شد. 
در این راستا با دولت، ستاد کل نیروهای مسلح و کمیسیون 
امنیت ملی مجلس جلساتی برگزار کرده ایم و وعده داده اند که 
پشتیبانی اساسی را از اجرای این طرح انجام دهند و خوشبختانه 
همه زیرساخت های لازم برای اجرای این طرح فراهم شده است.
فرمانده مرزبانی انتظامی جمهوری اسلامی ایران با بیان 
اینکه انسداد مرز نیازمند اعتبارات ویژه ای است، تصریح 
کرد: وزیر کشور در جلسه کار ویژه مرز اعتبار خوبی به دولت 
پیشنهاد داده است که بر این اساس سالانه هزار میلیارد یورو 
در اختیار مرزبانی قرار داده می شود تا انسداد کامل مرزها 

انجام شود.
وی در مورد مهار قاچاق در مرزها، بیان کرد: در حوزه قاچاق 
مبارزه بی امانی را داریم انجام می دهیم و اجازه نخواهیم داد 
که کالاها و مایحتاج ضروری مردم مانند دام، مرغ، روغن و 
آرد از مرزها خارج شود و در واقع اینها خط قرمز هستند و 
با کسانی که اقدام به قاچاق این اقلام کند به شدت برخورد 

خواهیم کرد.
گودرزی در رابطه با امنیت در مرزهای کشور به ویژه مرزهای 
به  کرمانشاه  مسیر  در  که  امروز  گفت:  کردستان،  استان 
کردستان بودم در نقاط صفر مرزی خانواده هایی را دیدم که 
مشغول تفریح و گردش بودند و این نشان دهنده وجود 
و  مرزبانان  توسط  که  است  مرزی  صفر  نقاط  در  امنیت 

مرزنشینان فراهم شده است.
وی ادامه داد: مرز به مثابه قله شرف و عزت هر کشوری 
است و باید از آن حفاظت شود از معابر نفوذی که گاهاً 
قاچاقچیان و اشرار مسلح و افرادی که به صورت غیرمجاز 
از آن وارد می شوند باید حفاظت و جلوگیری شود و در این 
راستا طرح های خودمان را به مجلس، دولت، ستاد نیروهای 

مسلح و ستاد انتظامی کشور ارائه داده ایم.

»دنیای هوادار« معضلِ »خشونت های اجتماعی« را بررسی می کند؛

از چگونگی پیدایش تا ارائه راه حل 

»سازمان وظیفه عمومی فراجا« اعلام کرد که با توجه به تامین منابع بودجه ای حقوق 
سربازان از سوی دولت، متناسب با اعتبار واگذاری برای سال ۱۴۰۱ میانگین حقوق 

سربازان وظیفه نیروهای مسلح ۱۱۵ درصد افزایش یافت.
سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: »با مساعدت مجلس شورای 

اسلامی و دولت، میانگین حقوق کارکنان وظیفه نیروهای مسلح در سال ۱۴۰۱ به 
نسبت سال ۱۴۰۰ به میزان ۱۱۵ درصد رشد یافته واز مبلغ یک میلیون و۴۹۰هزار تومان 
در فروردین سال گذشته به ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان افزایش یافته که بر این اساس:

 ۱-  حقوق سربازان وظیفه مجرد که در مناطق عادی خدمت می کنند با رشد ۱۴۰ 
درصدی و حداکثر به مبلغ ۳ میلیون و۷۸۰ هزار تومان تعیین شد.

۲- حداقل حقوق سربازان وظیفه متاهل با افزودن هزینه عائله مندی با رشد ۱۴۵ 
درصدی به مبلغ ۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان افزایش یافت که هزینه مربوط به فرزند 

یا ایاب و ذهاب به این مبلغ افزوده خواهد شد.
۳-  سربازان وظیفه ای که در مناطق عملیاتی خدمت می کنند، اعم از مجرد و متاهل 
علاوه بر حقوق ذکر شده به تناسب مدرک تحصیلی و تاهل از مبلغ حدود یک میلیون 

تا ۳ میلیون و ۵۰۰ هزارتومان از فوق العاده عملیاتی بهره مند خواهند شد.«
سازمان وظیفه عمومی فراجا همچنین اعلام کرد: »امیدواریم با افزایش حقوق و 
مزایا در سال جاری دیگر هیچ هزینه ای بابت انجام خدمت سربازی به خانواده کارکنان 
وظیفه تحمیل نشود و ان شاءالله با ادامه این روند، در راستای تأمین معیشت سربازان 
گام های بیشتری برداشته شود تا ضمن تأمین حداکثری معیشت سربازان و اجرای 
قوانین و مقررات مغفول مانده در سال های گذشته که مربوط به رفاه سربازان است، 

شاهد رضایتمندی هرچه بیشتر سربازان و خانواده های آنان باشیم.«

»سازمان وظیفه عمومی فراجا« اعلام کرد:

افزایــش ۱۱۵ درصــدی حقــوق سربـــازان

سارا نصرتی
نویسنده و مترجم

وحید تیموری
خبرنگار
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وقتی »اسکوچیچ« همچنان می ترسد؛
تیم ملی باید با بزرگان جهان 

مسابقه بدهد

را  ژاپن  ایران یک تورنمنت معتبر در  تیم ملی فوتبال 
به دلایلی نخ نما شده از دست داد. جایی که تیم های 
بزرگی مثل برزیل حضور داشتند و فرصتی ایده آل برای 
تیم ملی ما بود تا در این بازار بی برنامگی صاحب برنامه ای 
مشخص شود. گویا یک نفر اعلام کرده، دلیل اینکه یکی 
است،  غیر  شرکت  یک  ها  رقابت  آن  اسپانسرهای  از 
ما  قرمزهای  و خط  اصول  با  تیم ملی  بنابراین حضور 
برای  ایده آل  موقعیتی  که  شد  همین  و  دارد  منافات 
آماده سازی تیم  ملی به همین راحتی پرید، اما اگر این 
بهانه را بخواهیم مد نظر قرار دهیم در جام جهانی قطر 
اسپانسرها  اغلب  آنجا  چراکه  کنیم  شرکت  نباید  هم 
درو  از  آن ها  تبلیغات  ورزشگاه ها  در  و  چنین هستند 

دیوار می بارد!
بازی  به  اعزام تیم ملی  راه  امروز دوباره عده ای در  اما 
کانادا در حال سنگ اندازی هستند. چند خانواده هایی 
که عزیزان خود را در حادثه هواپیمای اوکراینی از دست 
داده اند با کمک رسانه های آن طرفی به مخالفت با سفر 
تیم ملی برخواسته اند که البته نباید نگران این باشیم، 
چراکه در برابر 30 هزار ایرانی که بلیط بازی های ایران 
را خریده اند، این عده ناچیز دیده می شوند. ضمن اینکه 
چطور  حال  نیست.  ورزش  میدان  مسائل،  این  جای 
خودشان و رسانه های معاند وقتی چنین مباحثی پیش 
می آید مدعی اند که سیاست با ورزش نباید قاطی شود، 

اما اینجا به فکر تلافی افتاده اند!؟
تیم ملی نیاز به بازی های تدارکاتی دارد مشروط برآنکه 
با  دیدار  بار  زیر  از  و  نیاورد  بهانه  هم  فنی  کادر  خود 
ذهنیت  این  متاسفانه  نرود.  در  دنیا  بزرگ  تیم های 
ببازد،  تدارکاتی  دیدارهای  در  ملی  تیم  اگر  که  هست 
موقعیت سرمربی به خطر می افتد، اما شما بفرمایید با 
این پیش زمینه ذهنی باید قید همه بازی های تدارکاتی 
خوب را بزنیم و دوسه حریف مثل ونزوئلا و جزایر فارو 
و نهایتا قطر پیدا کنیم تا با سلام و صلوات عازم جام 
و  مانع تراشی  این  از  بیش  لطفا  پس  شویم؟  جهانی 

بهانه گیری نکنید. 
گفته می شود تورنمنت ژاپن را خود فدراسیون و کادر 
برزیل  با  اگر  ترسیند  نرفتند چون  و  کردند  بهانه  فنی 
مواجه شویم و یک شکست سنگین بدست آید حتی 
از عوامل فدراسیون  موقعیت سرپرست و برخی دیگر 
فدراسیون  باری؛  می افتد!  مخاطره  به  هم  تیم ملی  و 
فوتبال را گفتیم باید یک گروه منتخب )البته گروهی 
در سایه( تا جام جهانی هدایت کنند چون با این اوضاع 
و احوال نگران تیم ملی در جام جهانی هستیم، در غیر 
اینصورت جام جهانی که باید احیاکننده غرور و افتخار 

ملی باشد مایه سرشکستگی و آبروریزی خواهد شد.

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

ثبت اجاره مسکن در سامانه مشکل گشاست؟

اجتماعی

 دریچه ورزشی

طبق مصوبات ستادهای مقابله با کرونا و تنظیم بازار، 
بازار اجاره مسکن برای سومین سال پیاپی، دارای سقف 

قیمتی شده است.
به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از باشگاه خبرنگاران 
جوان؛ در خرداد ۹۹ با توجه به شیوع ویروس کرونا، ستاد 
ملی مقابله با کرونا پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن 
موافقت کرد. در آن سال نرخ وام ودیعه در تهران ۵۰ 
میلیون تومان تعیین شد. این رقم پارسال با افزایش ۲۰ 
میلیون تومانی، به ۷۰ میلیون تومان رسید. طی این دو 
سال، حدود ۴۵۰ هزار خانوار از تسهیلات کمک ودیعه 

مسکن استفاده کرده اند.
امسال این تسهیلات کمک ودیعه مسکن به مستأجران 
به ترتیب برای شهر تهران، مراکز استان ها و سایر نقاط 
شهری ۶۰، ۴۵ و ۳۵ میلیون تومان در شورای پول و 
اعتبار مصوب شده که اجرای آن به زودی به شبکه بانکی 
کشور ابلاغ می شود و به نظر می رسد سامانه ثبت نام 
برای نهضت ملی مسکن تا اواسط خرداد برای ثبت نام 

متقاضیان بازگشایی شود.
میزان تسهیلات ودیعه مسکن برای تهرانی ها ۱۰ میلیون 
تومان کاهش یافته، اما میزان تسهیلات در سایر کلان 
شهر ها و شهر های کوچک به ترتیب افزایش ۵ میلیون 
و ۱۰ میلیون تومانی داشته؛ به طوری که برای سایر 
کلانشهر ها ۴۵ میلیون تومان و برای شهر های کوچک 
۳۵ میلیون تومان در نظر گرفته شده است. میزان نرخ 
سودی که برای این تسهیلات در نظر گرفته شده، امسال 
از ۱۳ درصد به ۱۸ درصد افزایش یافته و مدت بازپرداخت 

تسهیلات هم ۵ سال است.
مصوبه افزایش اجاره بها تا سقف ۲۵ درصد نیز مجدداً 
راه  وزیر  و  شده  تصویب  دولت  بازار  تنظیم  ستاد  در 
وشهرسازی نسبت به اجرای آن توسط صاحبان خانه 
قاسمی  آقای  است.  داده  هشدار  املاک  مشاوران  و 
می گوید: اگر قرار دادی بیش از سقف تعیین شده بسته 
و مستاجری بیش از این نرخ افزایش اجاره داشته باشد، 
یک تخلف آشکار است و تعزیرات حکومتی و نهاد های 

نظارتی با آن برخورد جدی خواهند داشت.
از سال ۹۹ تا کنون برای کنترل بازار اجاره تهران، سقف 
اجاره ۲۵ درصدی هم در نظر گرفته شده که به گفته 

بسیاری از مستاجران، مالکان این سقف اجاره را قبول 
نمی کنند و نرخ های اجاره ای که اعلام می شود، بسیار 
بالاتر از این نرخ است که در این شرایط، باید مستاجران 
به شورای حل اختلاف محلات خود مراجعه و شکایتی 

در این خصوص ارائه کنند.
قرارداد های صوری، بیشترین راه اخذ وام ودیعه مسکن!

طبق اعلام مرکز آمار و بانک مرکزی، رشد نرخ اجاره بهای 
مسکن در تهران بالای ۲۵ درصد و در کل کشور نیز حدود 

سی درصد گزارش شده است.
به گفته »عبدالله اوتادی« -عضو هیئت مدیره اتحادیه 
املاک کشوری- دولت باید شرایطی را در بازار مسکن به 
ویژه بازار اجاره فراهم کند که شاهد بهبود وضعیت این بازار 
باشیم و یکی از راهکار ها، پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن 
است که برای امسال باید نظارت ها در روند پرداخت افزایش 
یابد. بیش از ۹۰ درصد از دریافت کنندگان تسهیلات ودیعه 
مسکن، پارسال از طریق قرارداد های صوری اقدام به دریافت 
تسهیلات ودیعه مسکن کردند که باید امسال نظارت ها 
در این خصوص افزایش یابد. در سال های گذشته هیچ 
شکایتی در خصوص تعیین نشدن سقف اجاره اعلام نشده 
و مالکان هم حق ندارند حکم تخلیه برای خارج کردن 

مستاجران بگیرند.
قراردادهای اجاره در سامانه املاک و اسکان ثبت خواهد شد

همچنین »اقبال شاکری« -عضو کمیسیون عمران مجلس- 
هم گفت: امسال مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا همانند 

سال های گذشته ارائه شده، اما باید به طور قطع یک 
ضمانت قوی برای اجرایی شدن این مصوبه از سوی دولت 
ایجاد شود تا مستاجران در این زمینه نگرانی نداشته باشند. 
طبق طرح جدید مجلس، صاحبخانه و مستاجر باید اجاره 

نامه خود را در سامانه املاک و اسکان ثبت کنند.
بسته  بررسی  با  بازار  تنظیم  ستاد  گذشته  پنجشنبه 
سیاستی وزارت راه و شهرسازی در حوزه مسکن، سقف 
افزایش اجاره بها در تهران و شهرستان ها را تعیین کرد؛ در 
این جلسه که به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار 
شد، سقف افزایش اجاره بهای مسکن نسبت به اجاره 
بهای سال ۱۴۰۰، در تهران حداکثر ۲۵ درصد، کلانشهر های 
بالای یک میلیون نفر جمعیت ۲۰ درصد و سایر شهر ها 

۱۵ درصد به تصویب رسید.
»مرادزاده« -رئیس اتحادیه مشاوران املاک- می گوید: تا 
زمانی که اهرم های تشویقی و تنبیهی، رفع مشکلات 
مالیات و بیمه و اخذ پروانه ساختمانی برای مالکان 
رعایت نشود، چنین مصوباتی قابل اجرا نیست. نمی توان 
به صاحبخانه اجبار کرد که اجاره در حد خاصی باشد و 
دفاتر املاک نیز بر اساس اعداد اعلامی صاحبخانه ها، 

عدد اجاره را مشخص می کنند.
ودیعه  وام  با تصویب  آتی  ماه های  در  دید  باید  حالا 
مسکن برای سال ۱۴۰۱ و همچنین تعیین سقف اجاره 
بها، نمودار تورم در بخش اجاره مسکن کاهشی خواهد 

بود یا خیر؟

گزارش

بازرگانی بازار

چه کسانی صاحب سهام عدالت می شوند؟
رئیس سازمان خصوصی سازی در گفت وگویی اعلام کرد: با توجه به تکلیف بودجه در خصوص 

واگذاری سهام عدالت، بخشی از ۱۸۷ شرکت، در قالب سهام عدالت به جاماندگان واگذار و ۶ دهکی که 
سهام عدالت ندارند، امسال سهامدار می شوند.

مشاهدات میدانی حاکی از آن است قیمت میوه و صیفی برای بسیاری از 
خانواده ها همچنان بالا بوده و برخی از  آنها به خرید دانه ای میوه روی آورده اند. 
بر اساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر تهران قیمت هر 
کیلو طالبی۲۱ تا ۲۳ هزار تومان، ملون و جانا ۱۷ تا ۱۸ هزار تومان، سیب 
۲۸ هزار تومان، پرتقال۱۶ تا ۲۶ هزار تومان، کیوی ۳۴ تا ۳۶ هزار تومان، موز 
۳۸ هزار تومان، گوجه فرنگی ۱۴ تا ۱۸ هزار تومان، سیب زمینی ۱۸ تا ۲۱ 
هزار تومان، پیاز ۱۰ تا ۱۳ هزار تومان، خیار ۱۵ هزار تومان، هندوانه ۱۰ هزار 
تومان، توت فرنگی ۸۵ هزار تومان، گوجه سبز ۶۵ هزار تومان و زردآلو ۶۸ 

هزارتومان است.
گفتنی است قیمت های ذکر شده حدودی بوده و ممکن است در برخی 
مناطق بیشتر یا کمتر باشد. در میادین میوه  و تره بار نیز قیمت هر کیلو 
پرتقال ۱۱ تا ۱۳ هزار تومان، توت فرنگی ۵۲ هزار تومان، سیب قرمز ۱۲ هزار و 
۹۰۰ تومان، کیوی ۱۴هزار و ۴۰۰ تومان، خیار ۹۹۰۰ تومان، موز ۳۲ هزار و۵۰۰ 
تومان، ملون ۹۹۰۰ تومان، جانا ۱۲ هزار و ۱۰۰  تومان، گوجه سبز ۱۸ تا ۳۹ 
هزار تومان،  زردآلو ۴۷ هزار تومان، هندوانه ۵۹۰۰ تومان، پیاز ۵۸۰۰ تا ۸۵۰۰ 

تومان، سیب زمینی ۱۲ هزار و ۲۰۰ تومان و گوجه فرنگی ۹۹۰۰ تومان است.

بر اساس مشاهدات میدانی؛

قیمت میوه و صیفی  در روزهای 
پایانی اردیبهشت چند؟

بر اساس آمارهای ارائه شده در فروردین ماه، میزان کل تجارت ایران ۶.۵ میلیارد 
دلار بوده که از این عدد ۳.۷ میلیارد دلار مربوط به صادرات و ۲.۸ میلیارد دلار 
مربوط به واردات بوده است. همچنین از نظر وزنی، تجارت ایران در نخستین 
ماه سال جاری ۹.۶ میلیون تن بوده که ۷.۳ میلیون تن آن مربوط به صادرات و 
۲.۳ میلیون تن مربوط به واردات بوده است. اتفاق مهمی که در سال جاری رخ 
داده، مثبت شدن تراز تجاری کشور است. در شرایطی که در دو سال گذشته تراز 
تجاری ایران منفی بود، در فرودین ماه با افزایش پنج برابری مثبت ۸۷۵ میلیون 
دلار شده است. صادرات ایران در این مدت از نظر ارزشی حدودا ۲۵ درصد افزایش 

یافته است و واردات نیز افزایشی یک درصدی را ثبت کرده است.
بررسی ها نشان می دهد که حدود ۵۴ درصد از کل صادرات ایران به ۱۰ کالا 
اختصاص دارد. در میان محصولات صادراتی کشور در فرودین ماه، پروپان 
مایع شده، اوره، روغن های سبک، متانول، بوتان مایع شده، پلی اتیلن، شمش 
آهن و فولاد و قیر نفت اصلی ترین کالاهایی بوده که بیشترین مشتری را 
داشته اند. در فهرست اصلی ترین کالاهای وارداتی نیز گندم معمولی، گوشی 
تلفن همراه، برنج، ذرت دامی، دانه سویا، تراکتورهای جاده ای، کنجاله و اکسید 

آلومنیوم محصولاتی بوده که ایران در این مدت به کشور وارد کرده است.

بر اساس آمارهای ارائه شده در فروردین ماه؛

کدام کالای ایرانی در جهان 
بیشترین مشتری را دارد؟

سیدرضا فیض آبادی
نویسنده و روزنامه نگار



4
روزنامه

یکشنبه 1 خرداد 1401-  شماره 1020

البرز
شیوع آبله میمون غیر معمول است، تاکنون ۸0 مورد ابتلا تائید شده است!

سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد: این سازمان و شرکایش در حال تلاش برای درک بهتر میزان و علت شیوع آبله 
میمون هستند.تاکنون حدود ۸۰ مورد تائید شده و ۵۰ مورد در حال بررسی است و احتمالا با افزایش نظارت ها، موارد 

بیشتری گزارش خواهند شد. آبله میمون متفاوت از کووید-۱۹ پخش می شود و از آنجایی که این بیماری از طریق 
تماس نزدیک گسترش می یابد.

»استاندار البرز«: 
زیر ساخت های البرز با افزایش روز افزون مهاجران 

تناسبی ندارد

با اعلامِ »مدیر روابط عمومی هیات تنیس البرز«؛
دختر تاریخ سازِ البرزی قهرمان تور جهانی تنیس شد

»مجتبی عبداللهی« -استاندار البرز- با اشاره به لزوم تغییر 
در وضعیت زیرساخت های این استان اعلام کرد که، زیر 
ساخت های موجود پاسخگوی میزان مهاجرت و افزایش 
روز افزون جمعیت نیست، وی در حاشیه بازدید از سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان البرز با اشاره به اینکه البرز از 
ابتدای تاسیس با پایه اعتباری ضعیف به استقلال رسید 
اظهار داشت: بر این اساس رشد سرانه ها و زیرساخت ها 
با موقعیت استان، رشد جمعیت و افزایش روز افزون 

مهاجران، تناسبی ندارد. اکنون 
در بسیاری از سرانه های 

مهم همچون بهداشت 
آموزش  و  درمان  و 
فقیرترین  پرورش،  و 
استان کشور هستیم.

از  گفت:  عبداللهی 
سازمان مدیریت 

برنامه ریزی استان انتظار می رود که با نیروهای خبره و 
متخصص خود در راستای جبران عقب ماندگی های استان 
طرح و برنامه و پیگیری های لازم را داشته باشند. اکنون 
سازمان مدیریت برنامه ریزی استان باید در راستای جذب 
اعتبارات در بخش های مختلف با ابتکار عمل و راهکارهای 
اساسی وارد عمل شود.در حال حاضر برنامه هفتم توسعه 
کشور در حال تدوین است و باید البرز نقش پررنگی را در 
این زمینه ایفا کند. باید با تمام وجود باور داشته باشیم که 
شاخص های توسعه ای البرز دچار عقب ماندگی و ضعف 
جدی است بنابراین ضرورت دارد که با دلسوزی و مجاهدت 

مضاعف در راستای جبران ضعف ها باشیم.
عبداللهی گفت: دولت سیزدهم با عزم جدی و تلاش 
شبانه روزی در جهت حل مشکلات مردم گام برداشته و 
در این مسیر از هیچ کوششی دریغ نمی کند و ما نیز در 
جایگاه های مختلف باید همگام و همراه با سیاست های 
کلان دولت باشیم. بر این باور هستم که استان البرز از 
ظرفیت های فراوانی برخوردار است ولی باید در سایه اتحاد 
و انسجام و کار شبانه روزی برای بهره برداری از موقعیت 

ها اقدام کنیم.

»امیر حسین پاکزاد« -مدیر روابط عمومی هیات تنیس 
البرز- اعلام کرد: مشکات الزهرا صفی تنیسور البرزی موفق به 
کسب مقام قهرمانی در تور جهانی تنیس j۳ تهران شد،روز 
گذشته و در روز پایانی هفته  دوم رقابت های J۳ تهران، دیدار 
نهایی بخش دختران بین نمایندگان ایران و ترکیه برگزار شد.

وی افزود: مشکات الزهرا صفی که روز جمعه در بخش ۲ 
نفره به همراه هم تیمی بلژیکی خود مقام قهرمانی دست 

یافته بود و در نیمه نهایی بخش انفرادی حریف خود از 
ایران را شکست داده بود در این دیدار به مصاف تنیسوری 
از ترکیه و سید دوم این رقابت ها رفت، صفی در پایان 
در حالی که ۴-۱ از حریف خود پیش بود تنیسور ترک از 
ادامه رقابت انصراف و نتیجه را واگذار کرد تا در هفته دوم 
رقابت ها جایگاه قهرمانی این مسابقات را مشکات الزهرا 

صفی از استان البرز کسب کند.
پاکزاد گفت: به این ترتیب صفی در این رقابت ها توانست 
عملکردی درخشان از خود به جای بگذارد و با یک قهرمان 
و یک نائب قهرمانی در بخش انفرادی و ۲ قهرمانی پیاپی 
در بخش ۲ نفره این رقابت ها بهترین عملکرد را در بین 

تنیسورهای حاضر در این تورنومنت داشته باشد.
شایان ذکر است؛ این دوره از رقابت ها در مجموعه ورزشی 
تنیس آپت استقلال به مدت۲ هفته برگزار شد و تنیسورها 
در بخش انفرادی و ۲ نفره دختران و پسران به مصاف 

یکدیگر رفتند.

در شورای هماهنگی مدیران دستگاه های تابعه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی مطرح شد؛

صدور ۲۶۱ مجوز سرمایه گذاری خارجی در سال گذشته

»سخنگوی ستاد کرونای دانشگاه علوم پزشکی البرز« پاسخ داد:
چند درصد البرزی ها واکسن نزده اند؟

»ابوالفضل کوده ئی« -مدیرکل دفتر سرمایه گذاری خارجی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی- صبح شنبه در جلسه شورای 
هماهنگی مدیران دستگاه های تابعه وزارت امور اقتصادی 
و دارایی در استان البرز اظهار کرد: ۲۶۱ مجوز سرمایه گذاری 
خارجی از ۲۱ کشور طی سال گذشته صادر شده که نسبت 
به سال ۱۳۹۸و ۱۳۹۹ تعداد سرمایه گذاران بیشتر شده 

است.
وی راه اندازی سایت سازمان سرمایه گذاری خارجی به زبان 
انگلیسی، ایجاد سامانه پنجره واحد سرمایه گذاری خارجی 
و استقرار اطلس جامع سرمایه گذاری را از جمله اقدامات 
سازمان سرمایه گذاری خارجی در راستای تسهیل امر سرمایه 
گذاری خارجی عنوان و بیان کرد: شناسایی فرصت های 
سرمایه گذاری بر اساس مکان یابی از قابلیت های اطلس 

جامع سرمایه گذاری است.
مدیرکل دفتر سرمایه گذاری خارجی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی بر لزوم سیستماتیک شدن فرایندهای سرمایه 
گذاری، تبیین انواع روش های تأمین مالی برای سرمایه 
گذاران بویژه سرمایه گذاران خارجی، حضور منظم نمایندگان 
سرمایه گذاری  خدمات  مرکز  عضو  اجرایی  دستگاه های 
خدمات  مراکز  به  مستقل  بودجه  تخصیص  استان ها، 
سرمایه گذاری در استان ها، رفع کردن مشکل کمبود نیروی 
انسانی مراکز خدمات سرمایه گذاری، کاهش موازی کاری و 
لزوم هدایت گری دستگاه های اجرایی استان توسط مراکز 
خدمات سرمایه گذاری و لزوم برگزاری دوره های آموزشی 
ویژه کارکنان مراکز خدمات برای ارتقای دانش مذاکره با 
سرمایه گذاران تاکید کرد. تهاتر تجاری و سرمایه گذاری، 
جذب  همسایه،  کشورهای  توسط  خرد  گذاری  سرمایه 
جمله  از  کشور  از  خارج  مقیم  ایرانیان  گذاری  سرمایه 

برنامه های سازمان سرمایه گذاری خارجی است.
اما »رضا جعفری« -مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان 
البرز- در جلسه شورای هماهنگی مدیران استانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی اظهار کرد: طی دو ماه اخیر ۱۷۰ فرصت 
سرمایه گذاری در استان البرز شناسایی و احصا شده است. 
پروژه قطار شهری کرج، احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و 
صنعت  حوزه های  خورشیدی(،  و  )بادی  پاک  انرژی های 
و معدن، ادامه پروژه اتوبان همت، پروژه احداث شهرک 
سلامت ، نیروگاه های کوچک مقیاس تولید برق CHP، از 
جمله فرصت های سرمایه گذاری در استان البرز با بازدهی 

بالا هستند.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان البرز ضمن اشاره 
به پتانسیل های فراوان استان البرز در بخش های مختلف 
کشاورزی، صنعت، معدن، توریسم و گردشگری گفت: اگر 
صنایع تبدیلی در کشور و در استان های مختلف مستقر 
شود و از مواد معدنی که در استان البرز وجود دارد استفاده 
این بخش شاهد  را در  بالایی  افزوده بسیار  ارزش  گردد، 
خواهیم بود. در تمامی شاخص های اقتصادی و در تمامی 
البرز وجود دارد.  انجام دادن در استان  برای  حوزه ها کار 

در بحث اشتغال در صنایع مختلف استان البرز ۱۴۰ هزار 
نیروی کار در استان مشغول به کار هستند و اگر توجه 
ویژه ای به این استان داشته باشیم، بخشی از مشکلاتی 
که در استان البرز و حتی تهران وجود دارد، با ایجاد امکان 

اشتغال بیشتر رفع می شود.
البرز اشاره کرد و  ابرچالش های اجتماعی استان  وی به 
افزود: جمعیت استان البرز در سال بین ۸۰ تا ۱۲۰ هزار نفر 
افزایش می یابد، وجود چندین زندان بزرگ در استان البرز 
و حاشیه نشینی تهدیدی است که کلانشهر کرج را متأثر 
انجام شده سرانه کلاس های  بررسی های  می سازد. طبق 
آموزشی در استان البرز نسبت به میانگین کشوری پایین 
است که جهت حل این مساله برنامه هایی در دست اقدام 
است. همچنین عدم توزیع متوازن جمعیت در پهنه استان 
و تراکم بالای جمعیت در کرج و فردیس که چالش های 

اجتماعی را ایجاد کرده است.
وی عدم وجود امکانات لازم برای بازیافت و دفن بهداشتی 
زباله در سطح استان را که هم تهدید و هم یک فرصت 
عنوان و بیان کرد: تهدید از آن جهت که بهداشت منطقه و 
مردم را به خطر انداخته و مشکلات زیست محیطی ایجاد 
می کند و از سوی دیگر، با سرمایه گذاری با برنامه در استان 
می توان از زباله که در واقع طلای کثیف محسوب می شود 

به نحو مطلوب در تولید انرژی و بازیافت استفاده کرد.
جعفری آلودگی هوای استان، عدم توسعه زیرساخت های 
گردشگری در استان با توجه به پتانسیل بالا، مساله کمبود 
کیفیت و کمیت آب که مشکلاتی را بالاخص در فصول 
گرم سال برای مردم ایجاد کرده است و برداشت از آب های 
زیرزمینی که باعث فرونشست زمین می گردد، را از جمله 
مشکلاتی که استان البرز با آنها مواجه می باشد، عنوان کرد.
وی از تلاش های شبانه روزی مسئولان اقتصادی استان 
و  کرد  یاد  البرز  استان  استاندار  عبداللهی  دکتر  بالاخص 
افزود: در دولت مردمی همه مدیران اقتصادی استان هم و 
غم خود را در جهت رفع مشکلات مردم شریف استان قرار 
داده و نهایت تلاش خود را صرف توسعه همه جانبه استان، 
رفع مشکلات بنگاه های اقتصادی، بهبود فضای کسب و 

کار و گسترش عدالت خواهند نمود.
در  حضور  با  خارجی  گذاری  سرمایه  مدیرکل  همچنین 
منطقه ویژه اقتصادی پیام به همراه مدیران دستگاه های 
تابعه وزارت اموراقتصادی و دارایی در استان البرز از کارخانه 
ماکوفارما فردآور که بزرگترین کارخانه تولید کیسه خون 
غرب آسیا است؛ بازدید بعمل آورد و از نزدیک روند تولید 
کیسه های خون را ملاحظه کرد. کوده ئی هدف از این 
بازدید را ملاقات با محمدحاج مقانی مدیرعامل کارخانه 
ماکوفارما فردآور و بررسی مشکلات شرکت مذکور درحوزه 
از  دولت  افزود:  و  کرد  عنوان  ارزی  و  زیربنایی  امکانات 
پروژهای سرمایه گذاری که ایجاد اشتغال می کنند، حمایت 
کرده و تمام توان خود را برای مرتفع نمودن مشکلات آنان 

در حوزه تامین امکانات زیربنایی و ارزی بکار می گیرد.

سخنگوی ستاد کرونای دانشگاه علوم پزشکی البرز اعلام 
کرد که، طبق آمار حدود ۹۸ درصد از افراد واجد شرایط 
بالای ۱۲ سال یک دز و حدود ۹۰ درصد آنها دو دز و ۴۴ 

درصد هم دز سوم را دریافت کرده اند.
دکتر »مهرداد بابایی« در گفت وگویی با اشاره به آخرین 
رنگ بندی کرونایی البرز اظهار کرد: رنگ بندی کرونایی 
استان از هفته قبل تغییری نکرده و به جز طالقان و 
اشتهارد که در وضعیت زرد قرار دارند، مابقی شهرستان ها 

در وضعیت آبی هستند.
وی با اشاره به وضعیت واکسیناسیون در استان هم 
توضیح داد: طبق آمار حدود ۹۸ درصد از افراد واجد شرایط 
آنها دو دز و  بالای ۱۲ سال یک دز و حدود ۹۰ درصد 
۴۴ درصد هم دز سوم را دریافت کرده اند. طبق آمار تنها 
دو درصد از واجدین شرایط استان هیچ واکسنی دریافت 

نکرده اند.
این مسئول با اشاره به اینکه مردم باید نسبت به تزریق دز 
یادآور اقدام کنند، توضیح داد: با فروکش کردن ویروس، 

فرصت مناسبی برای تزریق واکسن وجود دارد چون در این 
شرایط بیشترین ایمنی در بدن ایجاد می شود به همین 
دلیل از مردم درخواست می شود نسبت به تزریق دزهای 

باقی مانده اقدام کنند.
بابایی همچنین از مردم خواست نسبت به استفاده از 
نکنند  اهمال  بسته  فضاهای  در  خصوص  به  ماسک 
و افزود: کرونا هنوز تمام نشده و رعایت پروتکل های 

بهداشتی در کنار تزریق واکسن ضروری است.

ری استاندا

ورزش

اقتصاد کلان

شت و سلامت بهدا
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فرهنگی
آیا آبله میمون همانند کرونا می شود؟

آنچه که درباره مورد اخیر در ماساچوست متفاوت و نگران کننده به نظر می رسد آن است که مواردی از ابتلا به 
عفونت های آبله میمون در کشور های دیگر نیز دیده شده اند در حالی که شیوع این ویروس پیش تر در آن کشور ها 

نیز نادر بوده است، در مورد آبله میمون جهان با وضعیت بسیار متفاوتی نسبت به روز های اولیه همه گیری کووید-۱۹ 
مواجه است.

کتاب و ادبیات

بنا بر اعلام »هالیوود نیوز پرس«؛
مسعود کیمیایی سومین فیلم هالیوودی »علی عطشانی« را تهیه می کند

مسعود کیمیایی تهیه کنندگی فیلم »ستاره ها بدون تاریکی 
نمی درخشند« به کارگردانی علی عطشانی که قرار است در 
هالیوود ساخته شود را بر عهده گرفت. بنا بر اعلام سایت 
خبری هالیوود نیوز پرس، مسعود کیمیایی تهیه کنندگی 
فیلم ستاره ها بدون تاریکی نمی درخشند به کارگردانی علی 
عطشانی را بر عهده گرفته است. ستاره ها بدون تاریکی 
نمی درخشند سومین فیلم هالیوودی علی عطشانی است 
که قرار است به زودی و با بازی پولاد کیمیایی و دو بازیگر 

سیاهپوست آمریکایی مقابل دوربین برود.
در متن خبر منتشر شده در هالیوود نیوز پرس آمده است: 
علی عطشانی کارگردان سرشناس ایرانی که پیش از این 
فیلم های اولین متولد و لوتریا را در هالیوود کارگردانی 
کرده است، قرار است جولای امسال ساخت فیلم سینمایی 
ستاره ها بدون تاریکی نمی درخشند را در لس آنجلس آغاز 

کند. مسعود کیمیایی فیلمساز مطرح و مشهور ایرانی که 
یکی از کارگردانان مطرح سینمای ایران و موج نو در سینمای 
خاورمیانه است، تهیه کنندگی فیلم جدید علی عطشانی 

محصول کمپانی برایت لایت فیلم آمریکا را برعهده دارد.
پولاد کیمیایی فرزند مسعود کیمیایی که پیش از این در 
یکی از فیلم های قبلی علی عطشانی در ایران با او همکاری 

داشته نیز از بازیگران مطرح این فیلم است. پیش از این 
نام مجید میرفخرایی از طراحان صحنه پیشکسوت 
 imdb ایرانی به عنوان طراح صحنه این فیلم در صفحه
فیلم اعلام شده بود. برخی از عوامل این فیلم که در 

صفحه imdb آن منتشر شده است، عبارت از نویسنده 
و کارگردان: علی عطشانی، تهیه کننده: مسعود کیمیایی، 

مجید  صحنه:  طراح  آونس،  ادوین  منصوری،  مهدی 
میرفخرایی، طراح گریم: فرزانه زردشت، دستیار اول کارگردان 

هومن  ریز:  برنامه  و 
لباس:  طراح  سپنتامهر، 
ملیکاسادات اسماعیلی، 

الناز باقری، طراح گریم: فائزه 
السادات موسوی است.

هالیوود

سینما و تئاتر

خبر

یک پرسش مهم؛
چرا بهتر است کتاب دست دوم بخریم؟

ایجاد این سوال در ذهن افراد که چرا باید کتاب دست دوم 
خرید؟ مزیت هایی برای افراد جامعه دارد که باعث فرهنگ 
سازی این مسئله خواهد شد. استفاده از کتاب دست دوم 
به عنوان یکی از فرهنگ های اصیل کتابخوانی در میان مردم 
مهجور مانده است. اهمیت این موضوع زمانی افزایش می یابد 
که به عنوان یک راه حل در راستای کمک به افزایش کتابخوانی 
و حفظ محیط زیست عنوان شود. علاوه بر این استفاده از 
کتاب دست دوم به جای خرید کتاب نو با هزینه  کمتر، از 

مخارج  افراد می کاهد.
برای ارتقای فرهنگ کتابخوانی، موانع زیادی از جمله درونی و 
بیرونی وجود دارد که نبود فرصت کافی در طول روز به دلیل 
مشغله کاری، عدم آگاهی از مزیت های کتابخوانی و بالا بودن 
قیمت کتاب ها به سبب گرانی کاغذ می تواند از مهم ترین این 

عوامل باشد.
واردات کاغذ هزینه  زیادی دارد که باعث خروج ارز از کشور 
می شود. با خرید کتاب دست دوم کمک میکنیم تا نیاز به 
واردات کاغذ در کشور نیز کاهش یابد. همچنین با کاهش 
میزان تقاضا برای کاغذ، این هزینه ها وارد اقتصاد داخلی شده 
و شاهد رشد در سایر بخش های اقتصاد کشور نیز خواهیم بود.

تثبیت فرهنگ سازی خرید کتاب دست دوم و رعایت این 
مسئله از سوی افراد جامعه، رفته رفته در طول گذر زمان 
باعث می شود تا بخش زخمی فرهنگ و ادبیات ترمیم شود و 
انتظاری نیست که شاهد تغییر یکباره در مسئله  سرانه مطالعه 
و کتابخوانی باشیم. تمامی تغییرات مثبت به یک باره رخ 
نمی دهد بلکه به مرور و در گذر زمان شاهد رویداد های تاثیرگذار 

خواهیم بود.
عباس محمودی فعال حوزه ادبیات و با سابقه ۳۸ سال حضور 
در صنعت نشر و چاپ در خصوص فروش کتاب های دست 
دوم، گفت: گرانی کاغذ، هزینه های چاپ، لیتوگرافی و صحافی 
باعث شده ناشر توانایی چاپ کتاب را نداشته باشد؛ بنابراین 
خواسته یا ناخواسته مردم و اهالی کتاب به سراغ کتاب دست 

دوم رفته اند.
به گفته  محمودی قدرت خرید مردم به دلیل افزایش قیمت 
کتاب کاهش یافته است. همچنین گرانی کتاب سبب شده تا 
مردم به خرید کتاب دست دوم رجوع کنند. تنها در زمانی امکان 
خرید کتاب دست دوم وجود ندارد که چاپ قبلی و قدیمی 
آن در بازار موجود نباشد. کتاب های جدید ی هم که توسط 
نویسنده و ناشر وارد بازار شده اند، خرید آن ها به صورت دست 

دوم امکان پذیر نخواهد بود.
به گفته محمودی، قشر کتابخوان کشور را دانشجو ها تشکیل 
می دهند. با یک مقایسه ساده در خصوص قیمت کتاب به 
خوبی قابل درک خواهد بود که افزایش قیمت چه تاثیری بر 
کاهش قدرت خرید قشر دانشجو دارد. کتابی که سال گذشته 
۵۰ هزار تومان بود در حال حاضر با ۱۵۰ هزار تومان قابل 

خریداری است.
او می گوید در مقوله  خرید کتاب به صورت دست دوم فرد 
می تواند دو کتاب را به قیمت تمام شده  یک کتاب نو در 
کتاب فروشی ها خریداری کند. در سال های فعالیتم به من و 
همکارانم اثبات شده که افراد کتابخوان بیشتر دنبال کتاب های 
دست دوم هستند؛ چون از نظر قیمت برای آن ها به صرفه تر 

بوده است.
محمودی می گوید تعداد افرادی که به خواندن کتاب های رمان، 
داستان، تاریخ و... علاقه دارند نسبت به افرادی که خواهان 
کتاب درسی هستند، کمترند که متاسفانه بیشتر کتاب های 

باطله هم کتاب های درسی هستند.
به گفته او در شرایط حاضر رمان های باطله اگر در دسترس 
دستفروش های کنار خیابان باشند با تخفیف های ۵۰ و ۷۰ 
درصدی به فروش می رسند، همچنین کتاب خوب و با ارزش 
در مجموعه کتاب های بساطی پیدا نخواهد شد، اما متاسفانه 

این گونه کتاب فروش های خیابانی خریداران خود را دارند.
محمودی گفت: گرانی کاغذ و هزینه بالای صحافی موجب شده 
تا کتاب ها با کیفیت پایین به چاپ برسند و چاپ خوب و با 
کیفیت کتاب های قدیمی می تواند یکی از دلایل رجوع کتاب 

خوان ها به کتاب های چاپ قدیم و دست دوم باشد.

فیلم »گاو« ساخته داریوش مهرجویی هشتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم های ایرانی 
در زوریخ سوییس را افتتاح می کند. نسخه ترمیم شده و باکیفیت فیلم »گاو« به کارگردانی 
داریوش مهرجویی در روز اول هشتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم های ایرانی در 
زوریخ سوییس به نمایش درمی آید. در این دوره از جشنواره قرار است نسخه ترمیم شده و 
باکیفیت فیلم »گاو« ساعت ۱۸ و ۳۰ به وقت محلی شب ۲۶ می مصادف با ۵ خرداد در 

زوریخ سوییس روی پرده سینما برود.
فیلم »گاو« با بازی عزت الله انتظامی، علی نصیریان، جمشید مشایخی، جعفر والی، 
پرویز فنی زاده، محمود دولت آبادی و... سال ۱۹۷۱ جایزه فیپرشی جشنواره فیلم ونیز را 
به دست آورد. در این دوره از جشنواره در بخش آثار بلند سینمایی، فیلم های »ابر بارانش 
گرفته« ساخته مجید برزگر، »انتهای اوین« ساخته مهدی تراب بیگی، »بی همه چیز« 
ساخته محسن قرایی، »تی تی« به کارگردانی آیدا پناهنده، »جهان، نیمکره شمالی« ساخته 
حسین تهرانی، »خورشید آن ماه« ساخته ستاره اسکندری، »داستان زودگذر« ساخته رومد 
وایدر فیلمساز سوییسی، »روز مات« ساخته محمود نوری، »مجبوریم« به کارگردانی رضا 
درمیشیان، »مغز استخوان« ساخته حمیدرضا قربانی، »منطقه پایانی« به کارگردانی بردیا 

یادگاری و احسان میرحسینی و »یدو« به کارگردانی مهدی جعفری حضور دارند.
در بخش فیلم های مستند بلند این دوره از جشنواره، فیلم های »جابه جایی یا نابه جایی« 
ساخته پریسا گرگین، »خطوط ناپیدا«  ساخته مهدی رخشانی، »سیاوش در آتش« ساخته 
کیوان مهرگان، »مشق امشب« ساخته مشترک اشکان نجاتی و مهران نعمت اللهی و »هزار 

زن« ساخته مژگان ایلانلو حضور دارند.
همچنین در بخش فیلم های کوتاه )مستند و داستانی( هشتمین دوره جشنواره بین المللی 
فیلم های ایرانی در زوریخ سوییس فیلم های »آب، باد، خاک، نان« به کارگردانی مهدی 
زمانپور کیاسری، »آیدنتی بای« به کارگردانی سجاد شاه حاتمی، »تهاتر« به کارگردانی زیبا 
کرمعلی و عماد آراد، »جان  داد« به کارگردانی سهیلا پورمحمدی، »جزر و مد« به کارگردانی 
پدرام مهرخواه، »عروسک« به کارگردانی الهه اسماعیلی، »کپسول« به کارگردانی امیر 
پذیرفته، »مرا ببوس« به کارگردانی علیرضا خالق وردی و »مرد ابری« به کارگردانی شاهین 

جلالی حضور دارند.
هشتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم های ایرانی در زوریخ سوییس به دبیری یدالله داج 

روز ۲۶ می تا اول ژوئن ۲۰۲۲ )۵ تا ۱۱ خرداد ۱۴۰۱( برگزار می شود.

به دلیل پافشاری تیک تاک بر سر انتخاب برنده بخش مشترک این رسانه  اجتماعی 
با جشنواره فیلم کن، ریتی پان رییس هیات داوران این بخش استعفا کرد. حالا این 
فستیوال مطرح با چالشی بزرگ مواجه شده چون این غول رسانه های اجتماعی، استقلال 

هیات داوران آن را زیر سوال برده است. دلیل این خروج، مشکلات او با تیک تاک سر 
»حفظ استقلال و قدرت هیات داوران« اعلام شد.

قرار بود این رقابت ویژه جدید به خالقان محتوا اجازه دهد با استفاده از امکاناتی که 
اپلیکیشن تیک تاک در اختیارشان می گذارد، فیلمی کوتاه بین ۳۰ ثانیه تا ۳ دقیقه بسازند 
و در انتها جایزه ای هم در بخش های جایزه بزرگ، بهترین فیلمنامه و بهترین تدوین از 
سوی مدیر فستیوال دریافت کنند. علاوه بر پان، هیات داوران شامل فیلمسازانی از جمله 
کامیل دوسلیه، باسما خلیفا و آن جلا دیابنگ می شد. خابی لیم ستاره محبوب تیک تاک 

هم به جمع هیات داوران اضافه شد.

در هشتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم های ایرانی در زوریخ؛

»گاو« داریوش مهرجویی جشنواره سوییسی را افتتاح می کند

به دلیل پافشاری تیک تاک؛
رییس هیات داوران بخش فیلم های 

کوتاه جشنواره کن استعفا داد

جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان؛

۴ فیلم ایرانی به جشنواره زلین دعوت شدند
در هفته ای که گذشت، مجموع فروش فیلم های سینمایی به ۸ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان و کل مخاطبان آن به ۲۶۲ هزار و ۸۴۷ نفر رسید. در هفته ای که 
گذشت، باز هم آمار فروش فیلم های سینمایی نسبت به دو هفته گذشته، با 

کاهش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومانی همراه بوده است.
به تازگی دو فیلم سینمایی »چند می گیری گریه کنی؟۲« و »مجبوریم« به اکران 
درآمدند. »مجبوریم« به کارگردانی رضا درمیشیان و با بازی فاطمه معتمدآریا، 
پارسا پیروزفر، پردیس احمدیه و نگار جواهریان در ده روز گذشته ۱۳ هزار و ۷۵۶ 
مخاطب داشت و فروش ۴۶۸ میلیون تومانی را در گیشه خود ثبت کرد. فیلم »چند 
می گیری گریه کنی؟۲« به کارگردانی علی توکل نیا و با بازی حمید لولایی، حامد 
آهنگی و ابوالفضل پورعرب نیز، اکران خود را از ۲۸ اردیبهشت شروع کرده و در این 
مدت زمان کم ۴۸۸ میلیون تومان فروش داشته که باز هم نشان می دهد مخاطبان 

فیلم های کمدی از درام بیش تر است.

جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان زلین در کشور جمهوری چک میزبان ۴ 
فیلم بلند ایرانی خواهد بود. شصت و دومین دوره جشنواره بین المللی فیلم کودک 

و نوجوان زلین از تاریخ ۴ تا ۱۱ خردادماه )۲۵ می تا یک ژوئن( برگزار می شود.
»مشق امشب« به کارگردانی مشترک اشکان نجاتی و مهران نعمت اللهی و »سیارک« 
به کارگردانی مهدی حسین وند عالی پور در بخش پانورامای سینمای کودکان، »وقت 
چیغ انارها« به کارگردانی گراناز موسوی و »روز سیب« به کارگردانی محمود غفاری 
در بخش آثار منتخب جشنواره های بین المللی و »سینگو« ساخته علیرضا محمدی 
در بخش رقابتی آثار بلند فیلم های کودک جشنواره بین المللی فیلم زلین در کشور 

جمهوری چک به نمایش گذاشته می شوند.
جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان زلین از رویدادهای سینمای کودک و نوجوان و 
یکی از قدیمی ترین جشنواره ها از این نوع در جهان است که از سال ۱۹۶۱ به عنوان 

یکی از پیشگامان جشنواره های فیلم ویژه کودکان و نوجوانان آغاز به کار کرد.

گزارش فروش هفتگی فیلم های سینمایی؛

ابوالفضل پورعرب در رقابت تنگاتنگ با پارسا پیروزفر
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حاشیه

قهرمانی خودروسازان و سومی شهداب؛

پیکان بر بامِ آسیا ایستاد
کلیشه ای است اما، والیبال باشگاه های آسیا در شرایطی باز 
هم در سیطره مردان ایران در آمد که روزگارانی در حسرت 

یک  ست پیروزی در برابر چشم بادامی های ژاپن بودیم.
علم نوآوری و توسعه مهارت ها و توانایی های باشگاه های 
بزرگ در تورنمنت های بین المللی و مسابقات آسیایی و 
جهانی نیاز به قابلیت های مدیریتی و رهبری دارد. قابلیت 
و توانایی شخص مدیری که در راسُ یک باشگاه معتبر 
نظیر پیکان قرار می گیرد با اجرای طرح و برنامه های 
جامع و راهبردی در جهت رشد و رفاه فردی تیم های 
زیر مجموعه این باشگاه صاحب نام و ریشه دار در والیبال 
آسیا دارد که با کسب هشتمین مقام قهرمانی این حقیقت 
را ثابت و به افتخار بزرگی دست پیدا کرد. قابلیت های 
مدیریتی باشگاه متضمن فضائل اخلاقی در وحله اول 
و بعد نگرش به انتخاب افرادی که سکان رهبری تیم ها 
را برعهده می گیرند و در نهایت ایجاد بستر مناسبی برای 
آن  برای  باشگاه  مدیران  که  است  اهدافی  به  حصول 

متصور می باشند.
مطالعات کارشناسان و نخبگان والیبال ایران نشان می دهد 
که در مدیریت دو اصل وجود دارد، یکی ترویج فرهنگ و 
اخلاق، وحدت و همبستگی تیمی و ديگري تحقق اهداف 
با تامُین نیازها است. باشگاه پیکان تهران که اخیرأ امیر 
عطابخش را به عنوان مدیرعامل انتخاب و منصوب کرده 
که از تجارب و تخصص زیادی در ورزش بویژه والیبال و 
فوتبال برخوردار است، برای حضوری مقتدرانه و دوراندیشی 
در راستای تقویت روحیه و بالابردن انگیزه مضاعف در 
اعضای تیم والیبال با صرف هزینه های نسبتأ زیادی دو 
بازیکن تاثًیرگذار ایرانی نظیر سعید معروف شاخص ترین و 
شایسته ترین پاسور ارومیه ای که شهرت جهانی دارد و جزو 
پنج پاسور خوب دنیاست را به همراه سید محمد موسوی 
اسطوره والیبال ایران در دفاع روی تور و آبشارهای سرعتی 
را که در بازی های آسیایی نشان داد و  از سرویس های 
پرشی قدرتی خوبی نیز برخوردار شده  و تفاوت زیادی با 
گذشته پیدا کرده است، به همکاری دعوت کرد و برای 
تقویت تیم در برابر تیم های صاحب نامی همچون سنتوری 
ژاپن و مقاومت شهداب، اروین انگاپت ستاره فرانسوی و 
نیمیر عبدالعزیز عرب تبارِ هلندی را هم به تیم اضافه کرد تا 
در کنار بازیکنان باتجربه و ملی پوش سابق همچون حمزه 
زرینی، پوریا فیاضی، آرمین تشکری و محمدرضا حضرت پور 
و آرمان صالحی و جوانان سرشار از استعداد و انگیزه ای 
چون علی شفیعی، پوریا یلی، محمدطاهر وادی و... بتواند 

مدافع آبرو و حیثیت والیبال کشورمان باشد.
شواهد فراوان دال بر فرایند گسترده سازندگی در تیم والیبال 
پیکان تهران با حضور امیر عطابخش در راسُ هرم باشگاه و 
کادر مربیگری قوی با سرمربیگری پیمان اکبری ملی پوش 

و کاپیتان اسبق و مربی سال های نچندان دور تیم ملی 
کاملاً مشهود است. با تمام این اوصاف مسئولان رهبری 
تیم و مدیران ارشد باشگاه پیکان وظیفه شناخت حقیقت 
و تبعیت از مقررات مربوطه و تعلیم و تربیت اخلاقی و 
مبانی غائی پیاده کردن فرهنگ اسلامی و شعائر مذهبی در 
جمیع امور را برعهده دارند که باید در تمام عرصه مسابقات 
داخلی و خارجی مد نظر داشته باشند و منطبق با حقیقت 

برای تدوین کمالات انسانی گام بردارند.
اما بزرگترین بحرانی که این روزها دامنگیر فوتبال باشگاه های 
کشور شده و به گفته یکی از همکاران که صاحب نظر در 
فوتبال است، رفتارهای اخیر حال بهم زن و به عبارتی از 
مرگ فوتبال ایران  و از نداشتن اخلاق مداری و فرهنگ در 
ورزش خبر می دهد که رسوایی در ورزشگاه یادگار امام تبریز 
گویای این واقعیت است. باید اذعان کنیم ما در زمانی 
زندگی می کنیم که جهانیان به اعمال و رفتار ورزشکاران ما 
چشم دوخته اند بخصوص که تیم ملی کشورمان جهانی و 
المپیکی شده است، آرزوئی که پس از سال ها مرارت اینک 
جامه عمل پوشیده و باید فرهنگ اصیل سرزمین آریائی را 
به جهانیان ثابت کنیم و بشناسانیم، که والیبالِ ایران غالباً 

پرچمدارِ اخلاق مداری در ورزشِ آسیا بوده است.
اما تیم بدون باخت پیکان ایران با اقتدار و با واگذاری 
یک  ست به تیم خوش ترکیب تاراز قزاقستان  به فینال 
راه پیدا کرد و حریف قدر و با تکنیک سانتوری را در بازی 
پایانی با نتیجه سه بر دو از پیش رو برداشت که در مرحله 
نیمه نهایی با نمایشی پرقدرت و کم اشتباه تیم پر ستاره 
مقاومت شهداب یزد را با نتیجه دور از انتظار سه بریک 
شکست داد و شگفتی آفرید. تیمی که بدون باخت در 
سایه درخشش عالی امین اسماعیل نژاد، علیرضا عابدینی، 
مهدی مهدوی کاپیتان، و پاسور باتجربه و خوش پنجه، 
شهروز همایونفرمنش، محمد ولی زاده و لیبروی ششدانگ 
و پر انگیزه ای بنام محمدرضا موُذن، حیدر شاهی پاسور 

دوم، علی حاجی پور جوان بلند قامت و آینده دار و بازیکنان 
خارجی بنام های روبرت لند سیمون، جان گوردون و دونوان 

نیز استفاده کرد را به زانو درآورد!  
تیم سانتوری ژاپن از جمله تیم های هماهنگ ومنسجمی 
بود که بلند قامت ترین بازیکن روسی بنام )موزریسکی( را 
در ترکیب داشت که بیش از ۲ متر و ۲۰ سانتی متر قد دارد 
و در دفاع و آبشارهای قدرتی چهره پر فروغی از خود در این 
دوره مسابقات به نمایش گذاشت. در این تیم ماساکی 
اویا، فوجی ناکا، یاناگیدا، اونو و پنگ در جا گیری و ساعد 
زنی، گرفتن توپ های اول و برگشتی از دفاع و بازی سرعتی 
تبحر خاصی داشتند. با این حال پیکانی ها پس از واگذاری 
دو ست در مقابل این تیم قدرتمند ژاپنی با اقتدار کامل به 
برتری ۳بر۲ رسیدند و فاتح جام قهرمانی شدند و هشتمین 
قهرمانی خود در رقابت های باشگاه های مردان آسیا را جشن 

گرفتند. 
این قهرمانی در قاره کهن آسیا، آسان بدست نیامد، گذر از 
تیم خوش ترکیب سانتوری ژاپن کار دشواری بود. بدست 
آوردن جام قهرمانی آسیا در یکی از معتبرترین جام قاره 
کهن باعث سربلندی و افتخار جامعه ورزش والیبال ایران 
بشمار می آید که باغیرت ایرانی برای باشگاه بزرگ پیکان 
تهران حاصل گردید. مضاف براینکه در بین بهترین ها نام 
سید محمد موسوی به عنوان بهترین مدافع و کاپیتان 
سعید معروف به عنوان بهترین پاسور و با ارزش ترین  

بازیکن باعث افتخار جامعه والیبال ایران گردید.
تیم والیبال باشگاه بزرگ پیکان با کسب این قهرمانی 
جهانی شد و نشان داد که برای والیبال آینده این باشگاه 
برنامه های کاربردی خاصی را در نظر دارد و برای کسب 
مقام قهرمانی در لیگ برتر فصل آینده نیز با جذب بازیکنان 
سرشناس اروپایی برنامه ویژه ای اساسی  را تدارک دیده 
است. گرچه هم  اکنون نیز مهره های جوان و پرانگیزه ای 

را در اختیار دارد که دست کمی از بازیکنان خارجی ندارند.

توپ و تور

 فوتبال اروپا

واکنش داور تراکتور - پرسپولیس به اتفاقات بازی
سیدرضا مهدوی گفت: تصمیمات گرفته شده و هر آن چیزی که اتفاق افتاده به همراه جزئیاتش در گزارش مان 
نوشته شده است و به فدراسیون فوتبال داده ایم. قطعاً تا یکی دو روز آینده مشخص می شود در گزارش مان چه 

موضوعاتی وجود داشته است. به تمام اظهارات و رفتارهایی که بازیکنان، مربیان و عوامل تیم ها داشتند، در 
گزارش مان اشاره شده است. دیداری که می توانست زیبا به پایان برسد و یک روز به یادماندنی رقم بخورد، خیلی 

راحت خراب شد.

اصغر قلندری
نویسنده و روزنامه نگار

اسکای ایتالیا از آینده کیلیان امباپه پرده برداشت و مدعی شد که قطعا در پاری سن 
ژرمن این بازیکن می ماند. جانلوکا دی مارتزیو در صفحه شخصی خود نوشت: »هیچ 
شکی نیست. امباپه قطعا در پاریس می ماند.« این اتفاق در حالی افتاد که چندین ماه 
رئال مادرید برای خرید امباپه تلاش کرده بود و بسیاری مطمئن بودند که این انتقال 

رخ خواهد داد.
چندی چیش مادر امباپه مدعی شد که هم باشگاه پاری سن ژرمن و هم باشگاه رئال 
مادرید به این ستاره فرانسوی پیشنهاد ارائه دادند و باید خود امباپه تصمیم نهایی را 
بگیرد. دی مارتزیو نوشت: امباپه تصمیمش را قطعی کرد. او می ماند و با پاری سن 

ژرمن تمدید خواهد کرد.
شاید فابریتزیو رومانو، خبرنگار مطرح و معتبر ایتالیایی تیر خلاص را در این زمینه 

به هواداران رئال مادرید زد. جایی که این خبرنگار ایتالیایی 
تایید کرد که امباپه در پاری سن ژرمن ماندنی است. رومانو نیز 

اخبار روزهای گذشته مبنی بر دادن اختیارات عجیب و 
غریب به امباپه در باشگاه فرانسوی را تایید و اعلام 

کرد که این بازیکن به فلورنتینو پرز اطلاع داده که 
در پی اس جی می ماند و همه چیز تمام شده 

است. همچنین رادیو مارکا نیز اعلام کرد ستاره 
فرانسوی به رئال پاسخ منفی داده و قراردادش 
با پی اس جی را تمدید خواهد کرد تا به این 

ترتیب به رئال مادرید شوک بزرگی وارد شود.

ادعای اسکای اسپورتس و رادیو مارکا؛

شوک به رئال؛ امباپه با پی اس جی تمدید کرد

روایت متفاوت ناظر داوری دیدار تراکتور - 
پرسپولیس از اتفاقات رختکن؛

عوامل اصلی اخلال در نظم بازی 
تراکتور و پرسپولیس دستگیر شدند
کاظم محمودی، سرپرست تیم فوتبال تراکتور در خصوص ادامه 
پیدا کردن بازی، مدتی پس از نیمه تمام ماندن آن و خارج 
شدن بخشی از هواداران از ورزشگاه ، در رسانه ها مدعی شده 
که ناظر بازی و داوران یک ساعت پس از اتمام بازی به تیم 
پرسپولیس که در رختکن ورزشگاه حضور داشته اطلاع داده اند 
که به زمین برگردند اما مصطفی لشگری، مدیر روابط عمومی 
باشگاه پرسپولیس این ادعا رد و مدعی شد که ۲ ساعت پس 
از نیمه تمام ماندن بازی به آن ها گفته شده تا به زمین مسابقه 

برگردند.
فریدون اصفهانیان، ناظر داوری این دیدار در این خصوص 
توضیح داد: این اتفاقات در رختکن افتاد و ما بالا بودیم. وقتی 
که من می خواستم از جایگاه پایین بیایم، نگذاشتند و به من 
گفتند که سکوها شلوغ است و من مجبور شدم بین ۲۰ الی ۲۵ 

دقیقه بعد از نیمه تمام ماندن بازی به رختکن رفتم.
او در پاسخ به این سوال که آیا به بازیکنان پرسولیس گفته شده 
که به زمین برگردند و دوباره بازی را ادامه دهند، تصریح کرد: 
چه کسی چنین حرفی زده است؟ چنین چیزی امکان ندارد. 
کسی این حرف را نزده است. مثلا چه کسی باید این را گفته 
باشد؟ فکر نمی کنم کسی چنین چیزی را گفته باشد. شاید تیم 
میزبان به پرسپولیس درخواست داده باشد اما داوری باید در 
این خصوص تصمیم بگیرد که بازی ادامه پیدا کند یا خیر. من 

آن جا نبودم و ندیدم کسی چنین چیزی بگوید.
ناظر داوری این دیدار در خصوص نتیجه این بازی گفت: کمیته 
انضباطی باید بررسی کند و آن ها باید تصمیم بگیرند که چه 
کاری انجام دهند. من گزارش داوری را ارائه دادم و گزارش 
بازی را داور و نماینده فدراسیون باید ارائه می دادند. من از 
این اتفاقات ناراحت شدم و انتظار چنین چیزی را نداشتم. 
فیلم های این بازی موجود است. سکوها ملتهب بودند و باید 
بررسی شود و در خصوص آن تصمیم بگیرند. استادیوم جو 

نامطلوبی داشت و اتفاقات ناخوشایندی رخ داد.
همچنین کمیته انضباطی با توجه به اتفاقات و تخلفات 
تماشاگران تیم تراکتور در دیدار های اخیر، قرار دستور موقت 
برای این تیم را صادر کرد و دادستان مرکز استان آذربایجان 
از عوامل اصلی اخلال در نظم  برخی  از دستگیری  شرقی 
بابک محبوب علیلو  تراکتور و پرسپولیس خبر داد.  بازی 
درباره دستگیری برخی از اخلال کنندگان نظم بازی تراکتور و 
پرسپولیس افزود: قبل از شروع و حین بازی، تعدادی از عوامل 
اصلی تحریک کننده و اخلال در نظم بازی دستگیر شده اند و 

موضوع در حال پیگیری است.
وی افزود: دستورهای لازم برای شناسایی دیگر افراد محرک 
که مرتکب رفتارهای مجرمانه شده اند صادر شده و تحت 
تعقیب کیفری قرار خواهند گرفت. علل بروز رفتارهای نابهنجار 
اجتماعی به ویژه از سوی عده ای تماشاگر نما و همین طور 
بازیکنان از سوی دستگاه های مسئول، رصد و پیگیری و ریشه 
یابی می شود؛ همه تماشاگران غیر از معدودی تماشاگرنما 
بدون توجه به حواشی، رفتار مناسب و قابل تحسین داشتند و 

نظم و انضباط در محل ورزشگاه رعایت شده است.
شرقی  آذربایجان  استان  مرکز  انقلاب  و  عمومی  دادستان 
خاطرنشان کرد: امنیت خط قرمز دستگاه قضایی است و با 
اخلال کنندگان نظم و امنیت اجتماعی و عمومی با قاطعیت و 
جدیت و رعایت مقررات قانونی برخورد شده و در این خصوص 

اغماض نخواهد شد.
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سیدرضا مهدوی گفت: تصمیمات گرفته شده و هر آن چیزی که اتفاق افتاده به همراه جزئیاتش در گزارش مان نوشته شده 
است و به فدراسیون فوتبال داده ایم. قطعاً تا یکی دو روز آینده مشخص می شود در گزارش مان چه موضوعاتی وجود داشته 
است. به تمام اظهارات و رفتارهایی که بازیکنان، مربیان و عوامل تیم ها داشتند، در گزارش مان اشاره شده است. دیداری که 

می توانست زیبا به پایان برسد و یک روز به یادماندنی رقم بخورد، خیلی راحت خراب شد.

ورزشی

سوژه

»وریا غفوری« -کاپیتان 
از  پس  استقلال-  تیم 
پـیــروزی بــر فـــولاد و 
مسجــل شــدن قــهرمــانی 
آبی پوشان در لیگ۲۱، در مصاحبه با رسانه ها به انتقاد از 
وضع معیشتی مردم و فشار اقتصادی بر آنان پرداخت، بعد 
از آن بود که در برنامه تحلیلی فوتبال برتر، چهره وریا از تصویر 
بازیکنان قهرمان لیگ حذف شد و شایعه ممنوع التصویر 
شدن کاپیتان آبی ها که حرف های ساختارشکنانه ای نیز نزده 

بود، به سرعت پخش شد!
اما ماحصل این برخورد سطحی نگر با کاپیتان استقلال 
به دفاع و تقدیر اقشار مختلف جامعه، فضای مجازی 
و اکثر رسانه ها از وی منجر شد، تا جایی که هوادارانِ 
پرشور استقلال در بازی با آلومینیوم اراک و در حالیکه 
مدت ها بود کاپیتان خود را چنین جانانه تشویق نکرده 
بودند؛ به تشویق و حمایت یکپارچه از وی، آن هم پیش، 
حین و پس از بازی پرداختند و سایر بازیکنان استقلال و 
حتی فرهاد مجیدی نیز در پایان بازی با آن ها همراهی و 
همنوایی کردند. این حمایت ها صرفاً به خاطر موضع اخیر 
غفوری در دفاع از مردم که تحت فشار شدید اقتصادی 
هستند صورت گرفت و این یعنی »بازخورد معکوسِ یک 
برخورد نابجا«! اکنون بجاست که متولیان برنامه فوتبال 
برتر و شبکه سوم سیما که با اقدام افراطی و حذفی 
نسنجیده، موجب بروز حساسیت های نابجا در جامعه 

شدند به چند سوال پاسخ دهند:

یا  واقعیت  از  عاری  غفوری  وریا  صحبت های  آیا   -۱
به حق،  و  انتقادی عادی  بود و سزای  ساختارشکنانه 

برخوردی حذفی است؟
۲- آیا مشکلات معیشتی طاقت فرسا در سال های اخیر، 

واقعیت جامعه ما نیست؟
۳- آیا مقام معظم رهبری به عنوان مسوول رده اول کشور، 
بارها در دیدار با اعضای هیات دولت و سخنرانی های 
از وضعیت  انتقاد  از حقوق مردم به  عمومی در دفاع 

اقتصادی و معیشتی مردم نپرداخته اند؟
۴- آیا ندیدید که ایشان در دیدار اخیر با کارگران، ضمن 
تقدیر از جامعه کارگری و حمایت از تولید داخلی به 
صراحت حساب خودروسازان داخلی را جدا کرده، به دلیل 
نارضایتی مردم از عملکرد خودروسازان به انتقاد از آن ها 

پرداختند؟
که  را  و خوشنام  مطلع  یک مجری مجرب،  وقتی   -۵

دلیل  به  رسانه ملی است  محصول و سرمایه همین 
آنچه عدول برنامه اش از ماهیت ورزشی و دخالت در 
امور سیاسی و اجتماعی که ربطی به ماهیت یک برنامه 
می دهید  اجازه  چطور  می کنید؛  حذف  ندارد  ورزشی 
در برنامه ورزشی جایگزین، تصمیمی خارج از ماهیت 
دیدگاه  دلیل  به  آن هم  یک ورزشکار  با  برنامه  ورزشی 
اجتماعی اش صورت گیرد و باعث ایجاد فضای منفی و 

حساسیت کاذب در سطح جامعه شود؟
ماجرا  این  در  تصمیم گیرندگان  جواب  منتظر  باری؛ 
هستیم، ضمن اینکه امیدواریم روزی بپذیریم یکی از 
راه های رشد جامعه، »نقد« است، شایان ذکر است؛ اگر 
هم چنین رخ نداده باشد -ممنوع التصویری کردن وریا 
برتر  برنامه فوتبال  نوعِ رویکرد  غفوری در رسانه ملی- 
درخصوصِ موضوعِ فوق، اگر سوء عملکرد نام نگیرد، یک 

کج سلیقگی محض بوده است.

داستان جلد
بعد از 2 طلای المپیک و جهان؛

تصمیم سخت و بزرگ »مرد یخی«!
وزن کم کردن دوباره و ماندن سر وزنی که چند سال قبل آن 
را افزایش داده ای کار بسیار دشواری است، محمدرضا گرایی 
اما این کار را برای مدتی طولانی انجام داد و حالا تصمیم 

بزرگ و سخت دیگری را پیش روی خودش می بیند.
محمدرضا گرایی در شرایطی از سوی محمد بنا برای 67 
کیلوگرم انتخاب شد که مدتی بود به 72 کیلوگرم رفته بود. 
او دیگر کشتی گیر 72 کیلو محسوب می شد اما آزمون و 
خطای سرمربی تیم ملی او را به این نتیجه رساند که بهترین 
گزینه برای کسب سهمیه المپیک و حضور در آن در وزن 
67 کیلوگرم، محمدرضا گرایی است؛ برادر کوچک تر کاپیتان 
محمدعلی گرایی که تا پیش از آن امید اول کشتی فرنگی در 

بازی های المپیک 2020 توکیو محسوب می شد.
به مسابقات گزینشی  آنکه محمدرضا گرایی  از  تا پیش 
المپیک برود و به راحتی و با اقتدار سهمیه المپیک را بگیرد، 
جز کادرفنی تیم ملی کسی رویش حسابی باز نکرده بود اما 
او از 72 کیلو به 67 کیلو بازگشته و با توجه به تعویق یک 
ساله المپیک خود را طولانی مدت در رژیم و کنترل وزن قرار 

داده بود تا در سال 2021 دو طلای ارزشمند را بگیرد.
نمی کرد،  تکرار  اسلو  در  را  توکیویش  المپیک  اگر طلای 
خیلی ها می گفتند قهرمانی اش اتفاقی و یک حادثه بوده 
است اما رضا گرایی همان قدر که در المپیک تماشایی کشتی 
گرفت، در جهانی نروژ هم فوق العاده ظاهر شد و هیچ کسی 
به اندازه خودش نمی دانست که طلای توکیو را در اسلو تکرار 
خواهد کرد. او در ثانیه هایی که باخت را با برد عوض کرد، 
باور داشت که هیچ کسی برای رسیدن به طلای 67 کیلو 

شایسته تر از او نیست.
رضا گرایی اما بعد از المپیک به مدتی نسبتا طولانی از 
مسابقه فاصله گرفت، مثل خیلی دیگر از قهرمانان. همین 
دوری طولانی مدت وزن او را بالا برد و قهرمان جهان و 
المپیک در اولین مسابقه ای که قرار است بعد از جهانی روی 
تشک برود، در 72 کیلو کشتی خواهد گرفت. او در آستانه 
تصمیمی بزرگ و سخت است. اگر بخواهد در همین 72 
کیلو کشتی بگیرد با چند مسئله روبه روست. یکی اینکه بعد 
از دو طلای جهان و المپیک، خود را در آزمونی سخت و وزنی 
جدید قرار خواهد داد که با توجه به سرعت و فیزیک و شرایط 

وزنی اش این یک ریسک است.
علاوه بر آن، 72 کیلوگرم ایران مدعیان خودش را دارد و 
حتی ممکن است گرایی در مصاف با مدعیان داخلی نتواند 
دوبنده تیم ملی را از آن خود کند و بعد از موفقیت های 
بزرگش در سال 2021، حتی به دوبنده تیم ملی در سال 2022 
نرسد، ضمن اینکه 72 کیلو وزن المپیکی نیست و باتوجه به 
فاصله کمتر از دو سال تا المپیک 2024 پاریس، اینکه رضا 
گرایی بتواند خود را از 67 به 77 کیلوگرم برساند و در قامت 
مدعی ظاهر شود، عملی است با ریسک بالا؛ درحالی که او 
در 67 کیلوگرم می تواند با حفظ وزن و شرایط آمادگی اش، 
دو طلای جهانی و یک طلای المپیک دیگر را تا سال 2024 
به خود اختصاص داده و رکورد قابل تحسینی از خود بر 
جای بگذارد. بازگشت به 67 کیلو هم البته بار دیگر او را 
در وضعیت سخت وزن کم کردن و کنترل شدید وزن برای 

طولانی مدت قرار خواهد داد.
به هرشکل محمدرضا گرایی که توانست یک بار این کار بزرگ 
و ارزشمند را انجام دهد، قطعا در وجودش توان و انگیزه تکرار 
نیز وجود دارد، فقط کافی است او تصمیمش را در خصوص 

وزنش بگیرد و بر مبنای آن برنامه ریزی کند.

عبدالله دارابی
نویسنده

حاشیه

یکی دیگر از رؤسای سابق فدراسیون ژیمناستیک از جعل شدن امضایش در 
این فدراسیون خبر داد و گفت که وزارت ورزش و سازمان بازرسی پیگیر این 
موضوع هستند. فدراسیون ژیمناستیک در حالی در دوران سرپرستی به سر 
می برد که در یک هفته اخیر با حاشیه ای جدید مواجه شده است؛ حاشیه ای 

که البته پیرامون تعدادی از رؤسای قبلی این فدراسیون شکل گرفته است.
چند روز قبل بود که خبر جعل امضای »احمد محتشمی« -رئیس سابق 
فدراسیون ژیمناستیک- منتشر شد، حالا خبر می رسد این اتفاق برای جعفر 
درویش زاده یکی دیگر از رؤسای سابق این فدراسیون نیز رخ داده است؛ خبری 
که درویش زاده آن را تأیید می کند. درویش زاده دراین باره گفت: زمانی که 
دوران تصدی احمد محتشمی در فدراسیون تمام شد، دکتر اشکان اردیبهشت 
مسئولیت کمیته پزشکی را به عهده داشت. بعد از حضور من در فدراسیون، 
اردیبهشت چند وقت نیز با ما کار کرد، ولی به دلیل شرایط کاری اش در کرج 
به آنجا رفت و ما فرد دیگری را انتخاب کردیم و به او حکم دادیم؛ درست 

مثل حکمی که برای همه کمیته ها صادر می شود، نه اینکه قرارداد ببندیم.
رئیس سابق فدراسیون ادامه داد: به نفر جدید به عنوان مسئول کمیته پزشکی 
ابلاغ دادیم، باید توجه کرد که حکم با قرارداد فرق می کند، او آن زمان حتی 
حضور فیزیکی در فدراسیون نداشت و شرایط کاری اش ایجاب می کرد که در 
شهر دیگری باشد، در واقع آن فرد، آن زمان در کاشان بود و هر سه چهار ماه 

که می آمد کارها را انجام می داد.
وی با بیان اینکه قراردادی وجود نداشته است و هر گونه جعل امضا به معنای 
سرقت در امانت، سرقت در اسناد و عدم صداقت است، گفت: امضای من 
در یک قرارداد جعل شده است و خودم هم حضور پیدا کردم و این مسئله 
را دیدم. آنهایی که دست به این کار زدند، حتی با کارهایی که انجام داده و 
مستنداتی که برای خودشان درست کرده اند، چیزی هم دریافت کرده اند و 

بدتر اینکه فدراسیون از طرف بیمه 300 میلیون جریمه شده است.
وی خاطرنشان کرد: وزارت ورزش و سازمان بازرسی در حال پیگیری هستند 
و مستندات را پیدا کرده اند و کارها را پیگیری می کنند. وقتی محتشمی 
می گوید که این اتفاق برایش افتاده است، باید تا انتها جلو بروید. هیچ 

قراردادی نداشتیم و فقط حکم بوده است.

ادامه ماجرای جعل امضا در فدراسیون ژیمناستیک؛

درویش زاده: وزارت ورزش و 
وزنه برداری ایران سازمان بازرسی پیگیر هستند

در دورانِ صدرات 
مرادی«  »علی 
هر آنچه نباید را 
تجربه کرد، رئیسِ ناموفق و پرحاشیه فدراسیون وزنه برداری انحصار را در 
حلقه ی فعالیت فدراسیونِ تحت ریاستش بوجود آورد و با ایجادِ اختلاف و 
ازهم گسیختگی، عملاً اتحاد را از خانواده وزنه برداری گرفت و آن را از نعمتِ 
وفاق و همدلی محروم کرد و در نهایت موجبِ دوری قهرمانان و پیشکسوتانِ 
این رشته شد، همچنین در فاجعه ی دوپینگ های سریالی ورزشکاران، یکی 
از مدال آورترین رشته های تاریخ ورزش ایران را به مهلکه ی نابودی »تعلیق« 
کشاند و حالا هم داستانِ پناهندگی »یکتا جمالی« و »پریسا جهانفکریان« 
-دو وزنه بردارِ دختر کشور- پازلِ سوء مدیریت مرادی در فدراسیون وزنه برداری 
را تکمیل کرده است، بی تردید، عدم   مدیریت ستاره های تیم ملی و حواشی 
متعدد آن ها و خانه نشینی عجیب سهراب مرادی را هم می توان به این 

لیستِ سیاه اضافه کرد.
اما اواخر سالِ ۱۴۰۰ بود که با اعلامِ وزارت ورزش و جوانان، علی مرادی 
بازنشسته شد، از طرفی بر اساسِ حکم دادگاه و رای دیوان عدالت اداری، 
انتخاباتِ دوسالِ گذشته فدراسیون وزنه برداری باطل اعلام شد، جایی که 
تیرماه ۱۳۹۸ علی مرادی با ۲۲رای به عنوان رییس فدراسیون انتخاب و سجاد 
انوشیروانی با ۱۱رای در جایگاه دوم قرار گرفت و پس از آن شائبه های 
غیرقانونی بودن این انتخابات در رسانه ها مطرح شد، استدلال ها این بود که 
باید انتخابات بدلیل غیبت رییس هیات آذربایجان شرقی به دور دوم کشیده 
می شد، اما این اتفاق رخ نداد و در نهایت این موضوع سبب اعتراض نامزدها 
و ارسال نامه به وزیر ورزش برای ابطال انتخابات شد، یکی از این افراد سجاد 
انوشیروانی بود که با ۱۱ رای به دیوان عدالت اداری شکایت کرد و در نهایت 
پاسخ این شکایت با رای دیوان عدالت اداری، باطل اعلام شدن انتخابات 
فدراسیون وزنه برداری بود، در شرایطی که این ابطالِ انتخابات با چاشنی 
بازنشستگی مرادی هم تاکنون جناب وزیر ورزش را برای رسیدگی به شرایط 
فدراسیون وزنه برداری وادار نکرده است! حال پرسش اینجاست؛ جنابِ آقای 
وزیر! تا کی باید منتظر ماند تا لیستِ سیاه کارنامه فدراسیونِ وزنه برداری 

بلندبالاتر شود و شاهدِ سقوطِ آزاد وزنه برداری و ورزشکارانِ آن باشیم؟

آقای وزیر! تا کی باید منتظر ماند؟

وزنه سنگینِ سوء مدیریت!

محمدرضا ولی زاده
دبیر تحریریه

برآیند عمومی یک برخورد سطحی نگر و چند پرسش؟!
بازخــوردِ معکوس!
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سرانجام ارز 4200  تومانی
مقایسه قیمت کالاهای مشمول ارز تجریحی 
در سال 1396 و 1400

کالاهای غیر مشمول ارز تجریحی کالاهای مشمول ارز تجریحی

گروه اول کالاهایی هستند که به آنها ارز 4200 تومانی تعلق گرفت 
مانند»مرغ«، »گوشت قرمز«، »تخم مرغ«، »شیر«، »کره«، »ماست«، »پنیر«، 

»روغن مایع« و »ماکادونی«.

حالا مقایسه قیمت این دو گروه خوراکی ها در 4 سال نشان می دهد میانگین تورم گروه خوراکی هایی که ارز ترجیحی به آنها تعلق گرفنه 317 درصد و میانگین افزایش قیمت گروه 
دوم که ارز تعلق نگرفته، 3۸9 درصد بوده است. یعنی اختصاص ارز 4200 تومانی به کالاهای اساسی نه تنها به هدف خود که تثبیت و پایین ماندن قیمت ها برای گروه های ضعیف 

جامعه نشد بلکه هزینه زیادی به دولت نیز تحمیل کرد

بررسی ها نشان می دهد که قیمت یک کیلو مرغ در آذر ماه سال 1396 حدود7/300 تومان و 
آذر ماه 1400 به حدود 31/700 تومان رسیده یعنی تورمی حدود 330% را تجربه کرده است. 

نهادهای ارز دولتی وارد شد ولی به دست تولید کننده.

قیمت هر کیلو عدس در آذر 1396 حدود ۸/300 تومان بوده که در آذر 1400 به حدود 42/150 
تومان رسیده یعنی 40۸%  افزایش داشته است.

قیمت یک کیلو گوشت گوسفندی از 40/700 تومان در پاییز 1396، به 139/700تومان در پاییز 
1400 رسیده است.یعنی 243%  افزایش داشته است.

تن ماهی، رب گوجه فرنگی و نوشابه نیز از اقلام خوراکی هستند که ارز به آنها تعلق نگرفت و 
در مدت  4 سال به ترتیب 379% ،  544% و 353% افزایش قیمت داشته است.

در همین بازه زمانی 4 سال قیمت یک کیلو تخم مرغ رشد 321% ، لبنیات یعنی شیر، ماست، 
پنیر و کره نیز به ترتیب قیمت رشد مثبت 400% ، 402%، 372% و 2۸4%را داشته است.

تورم قیمتی در بازه زمانی در دیگر کالاها مانند لوبیا 323% ، چای خارجی 44۸% وبرنج 
خارجی 375% بوده است. برنج ایرانی 2۸4%، قند و شکر به ترتیب 379% و %394 

افزایش قیمت داشته است.

گروه دوم کالاهایی هستند که به آنها ارز 4200 تومانی تعلق نگرفت مانند»عدس«، 
»چای خارجی«، »برنج خارجی«،»برنج ایرانی«، »قند«، »شکر«، »تن ماهی«، »رب 

گوجه فرنگی« و »نوشابه«.

نتیجه گیری

در سال 1396 بنا بر شرایط اقتصادی قیمت ارز بالا رفت دولت برای کنترل قیمت ها ارز 4200 تومانی را به برخی از کالا ها اختصاص داد مانند گوشت و تخم مرغ و 
روغن تا مردم برای خرید این اقلام اساسی با مشکل زیادی مواجع نشوند. حال برخی از کالاها در سبد خانوار بودند که ارز ترجیحی به آنخا تعلق نگرفت مانند عدس و 

لوبیا و تن ماهی و غیره.حال برای درک درست این موضوع قیمت هر دوکالاها را در بازه زمانی 1396 تا 1400 مقایسه میکنیم تا ببینیم چه اتفاقی افتاده است.


